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Els afectats per les plagues de 
Piquer 10, desesperats amb la 
parsimònia de l’Ajuntament
BUROCRÀCIA  Crítiques al consistori per no haver portat encara 
el cas a la justícia, malgrat haver passat gairebé un any

ESPECULACIÓ El propietari del solar pressiona a administració i 
veïns perquè se li requalifiqui la parcel·la i pugui fer pisos     P.  3

SALUT PÚBLICA

La finca de Piquer 10, vista des d’una terrassa veïna, completament enfonsada i plena de coloms   

L’Hort Comunitari 
busca un nou solar on 
créixer per apaivagar 
la llista d’espera

JOVES UNITS

Els usuaris del centre Sant Joan 
de Déu Serveis Socials també 
han començat a involucrar-se 
en el projecte       P. 4

“EL PSC ESTÀ MOLT 
CONNECTAT AMB EL LOBBY 
IMMOBILIARI; TÉ UNA 
PREDISPOSICIÓ CLARA 
D’AGENOLLAR-SE  P. 8

ENTREVISTA:  ENRIC ARAGONÈS

El jaciment de les 
Hortes de Sant Bertran 
conté peces de fa 
gairebé 5.000 anys      P. 6

ARQUEOLOGIA

lourdes tasies
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l’editorial
Un nou equipament municipal, la solució per a Piquer 10

Els veïns de la finca del ca-
rrer de Piquer número 10 
conviuen des de fa anys 

amb un solar en absolut estat 
d’abandonament. Una situació 
que no fa més que agreujar-se 
dia rere dia i que posa de relleu 
les incapacitats del sistema per 
protegir el benestar veïnal. En 
aquest cas, tal com es desenvo-
lupa al reportatge de la pàgina 
3, els veïns han de conviure 
permanentment amb plagues 
de coloms, rates i pane-
roles. Si bé ja van denun-
ciar la situació fa gairebé 
un any, l’Ajuntament a 
hores d’ara s’ha limitat 
a multar i requerir a la 
propietat que netegi el 
que no ha netejat en 20 
anys. La raó: l’únic objectiu del 
privat és construir habitatges en 
una parcel·la on ha d’anar un 
equipament.

Si bé el sistema és i ha de ser 
garantista, també ha de ser àgil a 
l’hora de protegir els interessos 
de la majoria social per sobre 
de la propietat privada. En cas 

contrari, l’administració pública 
passa a ser un llast per a la vida 
de les persones i un escut per 
als qui només volen satisfer els 
seus interessos personals sense 
cap mena de moral.

No s’entén com que els ser-
veis jurídics de l’Ajuntament en-
cara no han presentat la deman-
da judicial per poder entrar a la 
finca. Sobretot, no s’entén que 
el Govern municipal no hagi 
pressionat abans al propietari 

a fer alguna cosa i que el con-
sistori s’hagi hagut de començar 
a moure un cop els veïns han 
denunciat que la situació ja és 
insostenible.

És rellevant recordar que 
aquests són els mateixos veïns 
que fa dos anys van patir l’incen-
di del local ubicat al número 14, 

on s’aparcaven i es carregaven les 
bateries dels bicitaxis que poste-
riorment el mateix Ajuntament 
va decidir prohibir. Si bé alesho-
res els veïns també van presentar 
múltiples queixes sobre l’activitat 
que es duia a terme, fins que no 
es va produir la desgràcia que 
l’activitat no va cessar.

Piquer 10 avui dia concentra 
tots els problemes que afligeixen 
el Poble-sec, però amb astúcia 
política i lideratge, aquesta par-

cel·la pot passar de ser 
l’epicentre de l’abando-
nament de les polítiques 
públiques, a un referent. 
Al cap i a la fi, si l’execu-
tiu municipal es decideix 
a comprar o expropiar el 
solar, no només solucio-

narà la vida als veïns, sinó que 
també els podrà recompensar 
amb algun dels equipaments 
que les entitats veïnals i culturals 
reclamen des de fa anys. Precisa-
ment, el de Piquer ha de ser un 
dels pocs solars que queden dis-
ponibles al barri per aixecar un 
nou edifici municipal.•

El de Piquer ha de ser un dels pocs 
solars que queden disponibles per 
aixecar algun dels equipaments 
municipals que reclamen les entitats

el semàfor

El Troc
L’entitat de col·leccionistes del Poble-sec celebra 
aquest setembre la seva 30a fira a la plaça de les Tres 
Xemeneies amb un important volum d’expositors. 
L’entitat no només salvaguarda patrimoni històric, 
sinó que també dinamitza la vida veïnal i associativa.

Local de Paral·lel 149
La regidora Raquel Gil ha anunicat que l’Ajuntament 
ha començat a treballar en un projecte bàsic sobre 
l’activitat que es podria encabir a l’antiga seu de la 
Seguretat Social. No s’entén el perquè no s’ha convi-
dat ja d’entrada a les entitats veïnals en la redacció.

Finca de Piquer, 10
La finca ubicada al número 10 del carrer de Piquer 
concentra tots els mals de la societat actual: especu-
lació salvatge i lentitud burocràtica. No s’entén com 
l’Ajuntament encara no ha presentat la demanda al 
jutjat per netejar-la subsidiàriament
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Avui fa 105 anys que va néixer el fotògraf 
Francesc Boix. Les seves fotos van permetre 

documentar les atrocitats perpetrades a 
#Mauthausen i van servir com a proves 

acusatòries.

piulades a la xarxa

Park(ing)Day Barcelona
@ParkingDay_BCN

Les xarxes socials veïnals són la base del senti-
ment de barri. Al Poble-sec posen fil a l’agulla: 

divendres 20 de setembre, de 10:30 a 12, a
c/ Margarit, una plaça de pàrquing es transfor-
marà en un espai on teixir un tapís comunitari.

Els comerços estan tancant massivament. Al 
Poble-sec, botiga que tanca passa a ser local 

tancat o conversió en habitatge sovint precari. 
No hi ha més. I sí, prefereixo un local comerci-

al obert a un de tancat per seguretat.

Nendebarri
@Nendebarri

Ja tenim aquí la programació de tardor de 
l’Aula Ambiental! Us animem participar en les 
xerrades, tallers i itineraris que hem preparat. 
[...] Hi ha activitats per a tots els gustos i edats!

Aula Ambiental Poble-sec
@AulaAmbientalPS

L’Ajuntament encara no ha 
presentat la demanda judicial 
per netejar el solar de Piquer

SALUT PÚBLICA

El consistori argumenta que 
el sistema és molt garantista 
amb el fet d’entrar en una 
finca privada i que el procés 
burocràtic és lent

Els veïns entenen els ritmes 
de la justícia, però critiquen 
que fonts d’altres ajuntaments 
els han assegurat que tot el 
procés es podria fer més ràpid

Pancartes a l’exterior de la finca de Piquer 10

david garcía mateu
@davidgmateu

Coloms, rates i paneroles. 
Aquestes són les plagues 
que pateixen els veïns de 
la finca abandonada i mig 
ensorrada que s’ubica al 
número 10 del carrer de 
Piquer. Un malson que 
no ha fet més que agreu-
jar-se aquest darrer estiu, 
però que no sembla tenir 
solució ni a curt ni a mig 
termini.

“Cada vegada hi ha més 
misèria”, relata la veïna 
de la finca, Maria Mar-
tínez. Tal com recorda, 
aquest petit infern es va 
començar a cuinar fa 20 
anys, quan l’edifici-taller 
va quedar tancat. L’aban-
donament, però, no ha fet 
més que anar a pitjor des 
que fa cinc anys enrere es 
va ensorrar el pati.

Un especulador
Segons explica el pre-
sident de l’AVV del Po-
ble-sec, Sergi Gàzquez, la 
finca és propietat d’una 
persona que no fa més que 
pressionar a l’administra-
ció pública perquè li canviï 
la qualificació del solar. La 
raó: actualment allà només 
pot construir un equipa-
ment (com una escola o 
una residència), mentre 
que el propietari, amb qui 
ZONA SEC ha estat inca-
paç de contactar, voldria 
aixecar habitatge. “Ell vol 
especular, per això intenta 
pressionar amb l’estat del 
solar”, apunta Gàzquez.

Pressions creuades
Des del consistori apun-
ten que “de manera con-
tinuada s’està requerint al 

privat la seva obligació de 
mantenir el solar net i en 
condicions”, expliquen 
fonts municipals.

De fet, “davant els rei-
terats incompliments”, el 
consistori ja l’ha sancio-
nat amb sis multes coerci-
tives, les quals sumen un 
total de 8.000 euros. “A 
mitjans de juny es va fer 
el darrer intent d’entrada 

a domicili notificat prèvia-
ment a la propietat, però 
ni aquesta, ni cap repre-
sentant es van presentar 
a la cita”, expliquen les 
mateixes fonts. 

Una tardor insuportable
Si bé l’estiu ja ha sigut un 
infern, amb l’arribada de 
la tardor els problemes 
no es resoldran pas. “Amb 
la pluja això empitjorarà;  
l’aigua no troba la manera 
de sortir, es queda estan-
cada i, de mica en mica, 
es filtrarà una vegada més 
a les finques col·laterals”, 
detalla Martínez.

“Hi ha famílies tenen les 
parets de les habitacions 
negres per culpa de la hu-
mitat”, afegeix. De fet, en-
tre els afectats no només 

hi ha els veïns: els usuaris 
d’una residència de gent 
gran i els hostes d’un ho-

tel també han de conviure 
amb aquest interior d’illa. 
“No entenem que la pro-
pietat privada sigui més im-
portant que el benestar de 
tots aquests veïns”, denun-
cia Jordi Llordella, també 
afectat per Piquer, 10.

Dues vies per resoldre el 
problema
La primera de les solucions 
suposaria l’entrada subsi-
diària dels equips munici-
pals per netejar el solar i 
enretirar la runa. La segona 
es tractaria de la compra o 
l’expropiació directa, amb 
l’objectiu d’aprofitar l’avi-
nentesa que el solar pot 
encabir algun dels equi-
paments que des de fa 
anys reclamen les entitats 
veïnals del Poble-sec. Si bé 
la regidora del Districte 
de Sants-Montjuïc, Raquel 
Gil, va assegurar en el da-
rrer Consell de Barri que 
aquesta segona via “no 
està descartada”, també va 
emfatitzar que a dia d’avui 
els tècnics treballen en re-
lació amb la primera.

Els veïns, desesperats amb 
l’Ajuntament
Tot i la predisposició de 
Gil a posar fil a l’agulla, 
el pas dels mesos sense 
veure cap resposta ad-
ministrativa ha començat 
a desesperar als veïns. 
“Crec que no estan fent 
res, estic molt enfadada 

Tal com han confirmat fonts muni-
cipals a ZONA SEC, l’Ajuntament 
encara no ha presentat la deman-
da judicial per poder fer l’entrada 
a la finca. Un retard burocràtic 
en què els veïns posen el passat 
novembre com a punt de partida, 
quan la regidora Raquel Gil es va 
comprometre a posar fil a l’agu-
lla. Tanmateix, alguns veïns, com 
María Martínez, recorden que ja 
van traslladar el problema a l’al-
calde Jaume Collboni quan encara 
ni s’havien celebrat les eleccions 
i aquest se’ls va comprometre a 
resoldre la qüestió.  
No debades, ara des de l’Ajunta-

El problema trigarà a resoldre’s
ment apunten que, un cop es pre-
senti la demanda judicial, caldrà 
esperar a l’autorització del jutge 
per “poder accedir a l’espai, avaluar 
quina actuació de neteja hi cal fer 
i el cost”. Posteriorment, i un cop 
es determini com s’ha de procedir, 
el consistori haurà de notificar pri-
mer al propietari sobre què ha de 
fer. “En cas que no se’n faci càrrec, 
malgrat estar-hi obligat per llei, 
caldrà fer una nova petició judi-
cial d’entrada per poder actuar el 
districte subsidiàriament”, relaten 
les mateixes fonts. Pel que fa a 
l’expropiació o compra, aquesta 
només s’ha començat a estudiar.•
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lourdes tasies

Fins a
8.000 €
acumula la

propietat en
multes

amb l’Ajuntament, des 
del Consell de Barri que 
no s’han posat en con-
tacte amb ningú”, denun-
cia Martínez, qui assegura 
que, malgrat portar 40 
anys en el seu pis, “cada 
dia” es planteja marxar.

Per la seva banda, Llor-
della es mostra desespe-
rat: “Sembla que la prio-
ritat de l’Ajuntament no 
és el benestar dels veïns, 
sinó la Copa Amèrica o as-
faltar corrents el passeig 
de Gràcia perquè corri la 
Fórmula 1”.

Gil admet que “és di-
fícil d’entendre”, però 
insisteix en el fet que “el 
procés és lent”. “El siste-
ma és molt garantista i no 
podem entrar en un lloc 
privar i netejar si no fem 
bé tots els passos”, afe-
geix. Malgrat tot, els veïns 
continuen sense entendre 
com que encara no s’ha 
presentat la documenta-
ció al jutjat. “Hem parlat 
amb gent d’altres ajun-
taments i ens han admès 
que són processos lents, 
però que en dos o tres 
mesos aquesta documen-
tació ja es pot tenir recol-
pilada”, destaca Llordella.

Malgrat que des de 
l’Ajuntament al·leguen que 
“la sol·licitud d’entrada es 
demanarà a principis de se-
tembre”, en total els veïns 
de Piquer 10 acumulen gai-
rebé un any d’espera.•



JOVES UNITS DEL POBLE-SEC

L’hort comunitari: un 
projecte sostenible i veïnal

L’entitat juvenil del barri gestiona l’espai ubicat a la 
Font Trobada del Passeig de l’Exposició

lourdes tasies cano
@canotasies

D’espai buit a espai amb 
vida social. L’associació 
juvenil de barri, Joves 
Units del Poble-sec ha co-
mençat a recollir els fruits 
de la bona gestió de l’hort 
de la Font Trobada, situat 
al Passeig de l’Exposició. 
La raó: aquest no només 
proporciona producte 

Sant Joan de Déu Serveis Socials també s’ha involucrat en el projecte

fresc, sinó que també s’ha 
convertit en un espai de 
trobada i col·laboració per 
a les famílies del barri.

El responsable de l’hort, 
Athos Martínez, reconeix 

que el projecte ha creat 
un gran vincle entre 
els veïns. “Li dediquem 
temps i esforç, però tot 
és recompensat perquè 
passem una bona estona 

Els responsables han començat a 
treballar en la creació d’un segon hort 
per a poder eixugar la llista d’espera de 
persones interessades a participar

Gil canvia d’estratègia per 
aconseguir Paral·lel 149
david garcía mateu
@davidgmateu

La regidora del Districte 
de Sants-Montjuïc, Raquel 
Gil, ha explicat la nova 
estratègia per revitalitzar 

el local ubicat al número 
149 del Paral·lel (antiga 
seu de la Tresoreria de la 
Seguretat Social). L’Ajun-
tament tractarà de nego-
ciar amb l’Estat la seva 
cessió en les pròximes 

Al llarg del cap de 
setmana del 14 i 
15 de setembre la 

plaça de les Tres Xemeneies es convertirà en 
l’escenari de la 30a Fira del Col·leccionisme 
del Troc. Un esdeveniment que té com a 
objectiu aplegar un any més tota mena de 
persones i entitats bolcades a col·leccio-
nar objectes i estris de tota mena: “És una 
manera de salvaguardar el patrimoni”, des-
taca el secretari del Troc, Jordi Goñi.

Enguany la fira comptarà amb la pre-
sència de col·leccionistes d’elements molt 
específics relacionats amb la Coca-Cola, 
Tintín, les cases cerveseres, els dispensa-
dors de caramels, els Playmobils, Star Treck 
o el Petit Príncep, així com d’altres de més 
generalistes. De fet, Goñi, explica que des 
de fa un parell d’anys la fira ja s’organitza 
mitjançant sectorials de cada especialitat: 
“Per exemple, en el cas dels productes 
de la Coca-Cola, tenim el club Coca-Cola 
España que és qui coordina l’exposició que 
tindrem al Poble-sec”, detalla. Els assis-
tents, més enllà de poder veure els ítems 
exposats de cada entitat o persona indivi-
dual, també podrà participar en intercanvis 
i compra de productes.

Goñi destaca que enguany hi haurà un 
centenar de taules d’expositors a Tres 
Xemeneies, però que si haguessin aconse-
guit la cessió d’un altre espai encara més 
gran, podrien haver atret a més col·leccio-
nistes. Per a l’edició d’enguany, el certamen 
ha comptat amb un cartell especial creat 
per Azagra Revuelta. De fet, les seves figu-
res també plasmaran diferents productes 
que es trobaran a la mateixa fira, com bos-
ses o postals commemoratives.•

LA FESTA DEL COL·LECCIONISME 
CELEBRARÀ LA 30A EDICIÓ

EL TROC

david garcía mateu
@davidgmateu
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@hortfonttrobada
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reunions bilaterals que 
celebren ambdues admi-
nistracions.

Per tal d’intentar-los 
convèncer, Gil vol pre-
sentar-se amb un projecte 
consensuat amb els veïns 
que serveixi per avalar el 
seu futur. De fet, la regi-
dora ha avançat que des 
del consistori ja s’ha co-

mençat a treballar en un 
projecte bàsic que, segons 
ha assegurat, acabaran de 
tancar amb les entitats 
que conformen la Plata-
forma Paral·lel 149 per 
així “poder avançar més 
ràpid”. L’espai en qüestió 
compta amb 300 metres 
quadrats, els quals avui 
dia resten en desús.•

tots plegats. Tal com desta-
ca, “els que més gaudeixen 
són els petits, ja que po-
den jugar i aprendre coses 
noves de la natura”. Des 
de l’organització assen-
yalen que ja tenen llista 
d’espera per a poder par-
ticipar, motiu pel qual han 
començat a treballar en un 
segon hort “per ampliar la 
capacitat i oferir més espai 
als interessats”.

Un espai per a tothom
Aquest projecte, segons 
Martínez, és molt més 
que un lloc per cultivar 
aliments; és un punt de 
trobada que fomenta la 
cohesió social i el benes-
tar comunitari. De fet, de-
mostra que la unió entre 
veïns pot transformar un 
petit espai en un gran mo-
tor de canvi. El darrer 13 
d’agost, l’hort va ser pre-
sentat als participants del 
centre Sant Joan de Déu 
Serveis Socials, que van 
rebre com una oportuni-
tat l’opció d’involucrar-se 
en aquest projecte.•



ARQUEOLOGIA

Un jaciment del Bronze Inicial i del 
Neolític, amagat sota un parc

Les restes trobades a les Hortes de Sant Bertran permeten 
esbrinar com era la vida a la falda de Montjuïc fa 5000 anys

redacció
@zona_sec

Punt final a les especula-
cions: els experts han de-
terminat que el jaciment 
arqueològic que aquest 
estiu s’ha trobat en les 
obres de les Hortes de 
Sant Bertran pertany a 
les èpoques del Bronze 
Inicial i el Neolític. És a 
dir, les peces localitzades 
formarien part dels perío-
des que van entre el 2300-
1700 aC i el 3400-2700 aC 
respectivament.

La troballa és una de 
les més rellevants que 
s’ha produït fins avui dia 
a la muntanya de Mont-
juïc, ja que dona moltes 
pistes sobre l’espai, els 
seus ocupants i la seva 
fertilitat. El petit jaciment, 
d’uns 15 metres quadrats, 
ha permès documen-
tar fins a sis nivells: cinc 
d’època del Bronze Inicial 

La troballa és una de les més 
rellevants que s’han produït a la zona 
i dona moltes pistes sobre l’espai, els 
seus ocupants i la seva fertilitat

i un sisè, possiblement, 
Neolític. En total s’han 
recuperat més de 700 res-
tes arqueològiques, entre 
fragments de ceràmica, 
petxines (malacologia), i 
jaspi.

Un d’aquests nivells del 
bronze inicial estaria asso-
ciat a una zona d’hàbitat, 
com es pot deduir per la 
troballa d’una estructura 
de combustió o llar de 
foc. A més, s’ha pogut 
confirmar que aquests ni-

vells estarien associats a 
diferents tipus d’activitat 
econòmica, que variaria 
amb el pas del temps.

Un nivell del bronze 
inicial estaria associat a la 
recol·lecció de petxines 
procedents de la mateixa 
línia de costa. De fet, es 
van localitzar moltíssimes 
restes de mol·luscs que, 
possiblement, eren con-
sumits en aquest mateix 
indret. Posteriorment, les 
petxines serien treballa-

des, segurament, en ele-
ments ornamentals d’ús 
personal. En canvi, en un 
període més antic, en el 
nivell neolític documen-
tat, s’ha constatat que els 
habitants treballaven el 
jaspi extret de la muntan-
ya per fabricar eines en 
un altre indret.

Des de l’Ajuntament de 
Barcelona destaquen que 
el jaciment també servirà 
per desenvolupar nous 
estudis d’aquest espai, així 

com per acabar de concre-
tar i definir millor la infor-
mació extreta durant els 
treballs de camp. De fet, 
l’excavació va ser duta a 
terme amb la col·laboració 
de la Universitat de Barce-
lona i de la Universitat Au-
tònoma de Barcelona.

Pel que fa a les obres de 
reurbanització dels Jar-
dins de les Hortes de Sant 
Bertran, està previst que 
aquestes estiguin enllesti-
des a finals d’any.•
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Enric Aragonès 
Jové (Reus, 1991) és el 
portaveu del Sindicat 
de Llogateres, una 
organització fun-
dada el maig del 
2017 a Catalunya. 
Actualment, el 
sindicat compta 
amb més de 4.000 
persones afiliades i 
un gruix important 
d’aquestes s’han vist 
abocats a diferents 
desnonaments. 
Gràcies al suport 
que els ha propor-
cionat l’entitat, han 
optat per diferents 
estratègies sindicals 
que, de moment, 
els han permès que-
dar-se a casa seva.

Quina és la missió principal 
del sindicat?
La nostra tasca és denunciar els 
desnonaments que abans eren 
invisibles; aquells que eren 
provocats per la finalització de 
contractes o pujades de preu. 
També impulsem la negociació 
col·lectiva i oferim una veu al-
ternativa a la narrativa domi-
nant dels mitjans, que sovint 
reflecteix els interessos de la 
patronal immobiliària.
Sembla que els joves són qui 
més pateixen els conflictes 

procedents de l’habitatge.
Ara mateix no. El lloguer ha 
deixat de ser una etapa tempo-
ral associada a l’època d’estu-
diants o primera feina. Avui dia, 
la mitjana d’edat dels llogaters 
ha augmentat i el lloguer ja no 
afecta només una generació 
en concret. Estem davant d’un 
problema social.
Creuen que el nou Govern 
del PSC fixarà un topall als 
preus del lloguer?
El PSC va fer caure un decret 
llei, reivindicat pel sindicat, que 
regulava aspectes bàsics i fona-
mentals en matèria d’habitatge. 
És un partit molt connectat amb 
el lobby immobiliari; té una pre-
disposició clara d’agenollar-se 
davant aquests interessos. Amb 
el PSC no som optimistes.
Hi ha cap grup polític que els 
proporcioni més confiança?

No tenim una relació especial 
amb cap partit. Això sí, es pot 
veure quines propostes del sin-
dicat s’han tirat endavant al Par-
lament o Congrés dels Diputats 
i com ha votat cada partit.
Considera que és necessa-
ri congelar els preus? Fins 
a quin punt es pot forçar a 
abaixar els preus dels nous 
contractes?
El tema no només és la regula-
ció de preus, sinó treure l’ha-
bitatge del mercat econòmic. 
Mentre els pisos siguin tractats 

com una in-
versió, els 
preus no 
d e i x a r a n 
de pujar. 
El ministre 
Ábalos deia 
que l’habi-

tatge era un bé de mercat i de 
primera necessitat, en referèn-
cia al fet que s’hauria d’equili-
brar tots dos aspectes. És possi-
ble això? No.
Creu a l’alcalde Collboni 
quan afirma que eliminarà 
els habitatges d’ús turístic?
L’alcalde promou esdeveni-
ments com la Copa Amèrica o 
la Fórmula 1, a la vegada que 
manté un model absurd en què 
els diners de la taxa turística es 
destinen a ‘Barcelona Turisme’, 
una agència que promou el tu-
risme. El seu discurs és buit i tot 
plegat és una pantomima.
Fins a quin punt ha començat 
a afectar el problema de l’ha-
bitatge a les característiques 
de barris com el Poble-sec?
El lloguer de temporada contri-
bueix a la pujada dels preus de 
l’habitatge, ja que pot incloure 

pisos turístics il·legals. De fet, 
cal destacar que Collboni ha 
retirat els inspectors que su-
pervisaven aquests pisos. Al Po-
ble-sec, concretament al carrer 
Tapioles, hi ha un bloc que vol 
fer reformes per incrementar 
els preus, circumstància davant 
la qual els veïns no han de ce-
dir. La raó: vindran nous veïns, 
mentre que els actuals marxa-

ran perquè no es podran per-
metre la pujada de preus.
L’administració pública té la 
suficient capacitat d’incre-
mentar el parc públic de nova 
construcció a unes quotes que 
ajudin a regular els mercats 
com demanen alguns sectors?

El parc d’habitatge públic és 
molt reduït i té una qualificació 
temporal. Si tots els habitatges 
construïts a Espanya amb diners 
públics haguessin estat prote-
gits de manera permanent, el 
parc seria immens. Actualment, 
es desqualifiquen habitatges 
construïts fa dècades, però cal 
frenar aquesta dinàmica. No 
podem centrar la protecció 

només en 
la construc-
ció; també 
hem de 
considerar 
la requalifi-
cació. Hem 
de recordar 

que hi ha zones de Barcelona on 
queda poc sòl on construir, per 
la qual cosa els veïns d’aquests 
barris que volen optar a habitat-
ges del parc públic només els hi 
queda desplaçar-se a les noves 
promocions de barris com la 
Zona Franca o fins i tot de fora 

“El PSC va fer caure un decret llei, 
reivindicat pel sindicat, que regulava 
aspectes bàsics i fonamentals en 
matèria d’habitatge”

El drama de l’habitatge ja no només 
afecta a les persones que busquen 
llogar un pis sencer a Barcelona, sinó 
també a aquells veïns que directament 
no poden optar per aquesta opció i 
busquen llogar una habitació en un pis 
compartit. Si bé la pràctica era habi-
tual entre els estudiants universitaris 
durant el curs, ara aquesta forma de 
viure ha deixat de ser temporal per 
passar a ser permanent i s’ha estès a 
totes les generacions de barcelonins.

La manca de regulació del mercat de 
lloguer ha provocat que la demanda in 
crescendo hagi esperonat als propieta-
ris a incrementar també els preus del 
lloguer d’habitacions. De fet, fins i tot 
alguns especuladors han començat a 
especialitzar-se en el lloguer d’habita-
cions de pisos compartits, en comptes 
de llogar el pis sencer a una mateixa 
família. Una dinàmica que ha provocat 

LLOGAR UNA HABITACIÓ EN UN PIS COMPARTIT A LA 
CIUTAT JA COSTA LA MEITAT DEL SALARI MÍNIM

barcelona

que Barcelona ja sigui la ciutat de tot 
l’Estat on resulti més car llogar una habi-
tació.

Segons les darreres dades que ha publi-
cat el portal immobiliari Idealista, una 
habitació costa de mitjana 565 euros al 
mes (un 13% més que fa un any), xifra 
que representa la meitat del salari mínim 
interprofessional. En el cas del Districte 
de Sants – Montjuïc, les habitacions es 
lloguen de mitjana a 500 euros al mes, 
segons les darreres dades del juny.

Tal com ha analitzat el portaveu d’Idea-
lista, Francisco Iñareta, molts propietaris 
s’han començat a decantar per aques-
ta via “per tractar d’esquivar d’alguna 
manera els límits que imposa la llei d’ha-
bitatge” als lloguers de llarga duració (els 
tradicionals). Segons la seva opinió, pre-
visiblement “continuarà creixent l’oferta 
[d’habitacions en pisos compartits]” si no 
es produeixen canvis legislatius. // DGM

En taronja, estacions pendents; en verd, estacions previstes pel 2027

lourdes tasies cano
@canotasies
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“amb el psc no som 
optimistes”

lourdes tasies

  dePartaMent de territori - Gencat

09  

“Si tots els habitatges construïts a 
Espanya amb diners públics haguessin 
estat protegits de manera permanent, 
el parc seria immens”

de l’àrea metropolitana. Tot 
plegat, perquè no hi ha oferta 
a barris com el Poble-sec al seu 
abast.
Tot i això, alguns sectors con-
sideren que a Barcelona no hi 
ha suficients promocions.
El problema no és la manca de 
construcció; molts d’aquests 
nous edificis no es destinen als 
veïns de Barcelona. Hem de 
planificar millor què fer amb els 
habitatges. Construir més no és 
la solució.
Fixaria un preu pels pisos de 
protecció?
No puc respondre ara mateix, però 
és important saber que Caixabank 
i altres entitats financeres gestio-
nen habitatges que s’han finançat 
amb diners públics. L’administra-
ció no controla els abusos que fan 
aquestes entitats.

Pel que comenta, sembla que 
l’habitatge és un tema que no 
interessa resoldre’l política-
ment.
El problema principal és que 
alguns polítics i immobiliàries 
colen trampes en els seus dis-
cursos. D’altra banda, la gent 
no llegeix el BOE i, per tant, no 
té informació al respecte.
En darrer lloc, quan es par-
la de reformar carrers o di-
ferents àrees de barris, com 
pot perjudicar aquest fet als 
llogaters?
Moltes vegades són els més 
perjudicats. Amb les millores, 
els propietaris aprofiten per 
incrementar preus. Això fa que 
els veïns passin a preocupar-se 
quan s’assabenten que renova-
ran el seu carrer, en comptes de 
celebrar la millora.•



Cultura

L’escena teatral aixeca el teló
amb tots els ulls posats en el victòria

Nou curs i nova tempo-
rada teatral. A l’espera 
de les propostes que co-
mençarà a oferir el reno-
vat Molino, les grans sales 
del Paral·lel i la muntanya 
de Montjuïc ja han acabat 
de perfilar el nou curs. 
Un retorn als escenaris 
que compta amb noms 
propis al llarg d’aquest 
setembre i octubre.

TEATRE VICTÒRIA
L’obra per antonomàsia 
de la temporada, Mar i 
Cel, aterra al Paral·lel per 
tornar a fer història. Del 
14 de setembre fins al 2 
de febrer i després de 50 
anys de trajectòria, Dagoll 
Dagom farà el seu comiat 
definitiu dels escenaris 
amb la reposició del mu-
sical català més emblemà-
tic.

Amb un milió d’espec-
tadors acumulats en les 
seves tres representa-
cions (1988, 2004 i 2014), 

aquest 2024 l’espectacle 
mantindrà la seva ànima 
original per última vegada.

TEATRE APOLO
Del 5 al 29 de setembre, 
la popular presentadora 
de televisió, Paz Padilla, 
oferirà a l’Apolo El humor 
de mi vida, la versió tea-
tral del llibre que porta 
el mateix nom. L’obra re-
presenta un homenatge 

al seu difunt marit i la seva 
història d’amor i comiat.
Posteriorment, del 3 al 20 
d’octubre Dario Regattieri 
representarà Forever Van 
Gogh, l’obra teatral sobre el 
geni de la pintura. L’espec-
tacle fusionarà dansa, músi-
ca, teatre i tecnologies. 

TEATRE CONDAL
Escape Room 2 de Joel 
Joan té tots els al·licients 

Dagoll Dagomm s’acomiadarà dels escenaris amb la reposició de Mar i Cel

|Benvinguts a l’Hotel Termush!
CRÍTICA LITERÀRIA

Un grup de milionaris intenta sobreviure a l’apocalipsi en 
un resort de luxe

jordi llavoré
@jordillavore

Sven Holm (1940-
2019) fou un dels 
millors escriptors 

de la literatura danesa. 
Amb només vint-i-un 
anys va publicar un vo-
lum de relats, Den store 
fjende («El gran ene-
mic», 1961), on trobem 
una peça, la que dona 
títol al recull, que des-
criu, a través de la caigu-
da al mar de l’església de 
la vila per un precipici, 

una societat alienada 
per l’impuls capitalista 
de prosperar més i més, 
encara que això impliqui 
desaparèixer.

Holm aprofundirà 
en aquesta veta social 
al llarg de tota la seva 
producció literària i, de 
fet, algunes de les seves 
obres més rodones són 
crítiques ferotges a di-
ferents formes d’explo-
tació social, com ara la 
brillant Termush (1967), 
que (per fi!), s’edita en 
català gràcies a l’esforç 
editorial d’Obscura Edi-

torial i a la feinada de la 
traductora, la Maria Ros-
sich, un segell de qualitat 
que mai no ens decep.

En aquesta novel·la 
postapocalíptica hi tro-
bem una munió d’adi-
nerats —que ens poden 
portar a pensar en creu-
eristes de luxe o en rics 
d’aquests que llueixen 
rellotges de milers d’eu-
ros a les instal·lacions de 
la fatídica Copa Amèri-
ca—, que intenta sobre-
viure en un món colpejat 
per la radioactivitat al 
complex de Termush.

Allà, envoltats per tots 
els luxes imaginables, es 
creuen a recer de la pols 
nuclear que sepulta tot 
el món exterior... Però 
la realitat els acabarà 
atrapant quan els super-
vivents de la catàstrofe 
nuclear arribin fins a ells 
a la recerca d’un refugi 
segur, talment com si un 
grup de migrants desem-
barquessin d’un cayuco 
en un resort costaner de 
luxe amb polseretes de 
tot inclòs.

Llegir avui aquest 
“Mad Max intimista” es 
converteix en un verita-
ble acte de protesta que 
ens pot servir per expli-
car-nos on som avui i, 
sobretot, cap a on ens 
volen dirigir. •

CINE AMÈRICA

|AVENTURA I EMOCIONS
‘El comte de Montecristo’ ressuscita el clàssic de la 
literatura francesa i l’apropa al públic jove

La pel·lícula s’ha estrenat aquest mes d’agost

Després d’adaptar com 
a guionistes Els tres 
mosqueters, Mathieu 

Delaporte i Alexandre de La 
Patellière repeteixen amb una 
altra gran novel·la d’Alexandre 
Dumas. Però a més, en aquesta 
ocasió actuen com a direc-
tors d’aquest film que va tenir 
la seva estrena al festival de 
Cannes.
Edmond Dantes (Pierre Niney) 
és un jove mariner que acaba 
d’ascendir a capità, la qual cosa 
li permet poder casar-se amb 
l’encantadora Mercedes (Anaïs 
Demoustier). Però aquest èxit 
professional i personal inspira 
l’enveja d’alguns dels que l’en-
volten. És denunciat falsament 
pel seu antic capità (Patrick 
Mille) de ser pro- Bonaparte, 
detingut abans de produir-se 

el matrimoni i engarjolat en el 
Castell d’If per ordres del pro-
curador del rei (Laurent Lafitte). 
Allà passarà els anys somiant 
amb escapar i venjar-se de tots 
els que l’han traït. Les tres hores 
de metratge són perfectament 
justificades per a una història 
plena de girs emocionants, acció 
i drama. Les interpretacions són 
totes molt encertades, especial-
ment la de Niney que reflecteix 
perfectament l’efecte corruptor 
que l’odi genera en algú que és 
plenament innocent. Tant els 
entorns naturals com els inte-
riors s’han cuidat al detall. La 
música de Jérôme Rebotier apor-
ta pompositat i efectisme i man-
té l’energia de les imatges.
El comte de Montecristo és una 
pel·lícula que prioritza la qualitat 
a la innovació. Contribueix amb 
èxit a ressuscitar clàssics de la 
literatura francesa i els apropa al 
públic més jove.•

redacció
@zona_sec

núria beltrán
Crítica de cinema
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Dagoll Dagom farà el seu comiat 
definitiu dels escenaris amb la 
darrera reposició de ‘Mar i Cel’, el 
musical català més emblemàtic

Julio Manrique dirigeix l’adaptació de 
‘La Gavina’ de Txékhov, tot just l’any 
que també s’estrena com a màxim 
responsable del Teatre Lliure

daGoll daGoM

per acabar d’omplir la 
sala entre el 20 de se-
tembre al 13 d’octubre. 
Posteriorment, el tea-
tre acollirà Artemis, un 
monòleg musical escrit i 
interpretat per una sola 
actriu en escena amb mú-
sica en directe.

TEATRE LLIURE
Per últim, destacar que 
Julio Manrique obre tem-
porada com a director 
del Lliure amb La gavina 
d’Anton Txékhov: la peça 
fundacional del drama 
modern i l’emblema del 
Teatre d’Art de Moscou. 
La representació s’oferirà 
a la Sala Fabià Puigserver 
del 3 d’octubre al 3 de 
novembre. Més endavant, 
l’Espai Lliure acollirà La 
Nit del Peix Kiwi de Josep 
Julien, una obra que trac-
ta les confessions d’un ac-
tor que toca fons. De fet, 
l’escena funciona com a 
retrat del món teatral bar-
celoní, des d’una òptica 
de thriller intimista entre 
la comèdia i el drama.•

beta fiction sPain



QUI CANTA A TAULA A LA BIBLIOTECA AMB EL 
SORTIDOR I L’ALBAREDA
La jornada combinarà les dues especialitats dels centres: la música i la gastronomia

Els dos centres culturals del 
Poble-sec celebrem l’inici de 
curs i estrenem les programa-
cions culturals de la tardor. La 
jornada, que serà el dijous 26 
de setembre de 18 a 20 h al 
pati de la Biblioteca Poble-sec 
Francesc Boix, combina les 
dues especialitzacions dels 
centres, música a l’Albareda i 
gastronomia al Sortidor. 

Macedònia fermentada popular
Fermentarem fruites i verdures 
recuperades dels comerços del 
barri i crearem plegades una 
macedònia popular per sensi-
bilitzar-nos sobre el malbara-
tament alimentari. Porta el teu 
pot de vidre i vine a fermentar 
amb nosaltres. Dinamitzat per 

Mariel Brahim (Las Espigado-
ras) i amb la col·laboració de 
SomlaClau, Xarxa Cooperasec 
i Aula Ambiental del Poble-sec.

Ballar amb la boca plena
Tot seguit hi haurà un recital 
de textos gastronòmics combi-
nat amb cançons sobre menjar, 
tot una mica bailongo i divertit 
amb Martí Sales i Oliver Man-
cebo: No juguis amb el menjar. 
No parlis amb la boca plena. A 
taula no es llegeix. Compor-
ta’t. Fes cada cosa com cal i 
quan toca. No molestis. Aquí 
l’Oliver i el Martí proposen 
el contrari: que t’atipis i ba-
llis a cor què vols, que juguis 
amb tot i cantis pels descosits. 
Compartiran cançons i textos 

barri
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suculents sobre pastanagues 
i morteruelo, menuts i allioli, 
entrepans i becades. 

Albaredalparc¡¡¡ Perifèria Beat Vol. 8
Arriba la 8a edició del festi-
val al voltant de les arts urba-
nes i perifèries al parc de les 
Tres Xemeneies. La jornada 
principal tindrà lloc al parc el 
dissabte 28 de setembre, de 
12 a 24 h, i durant tot el mes 
trobareu més activitats a l’Al-
bareda (exposició, teatre, beat 
battle...). Al parc hi haurà una 
jam de graffiti, Endèmic Sound 
System, Battle Kids All Styles, 
Beatshowcase amb P. Jaguar 
i micro obert i concerts de 
C.H.A, Cecé i Imad Maestro. 
Participació lliure. •

El setembre arriba carregat 
de tallers nous! Les inscrip-
cions començaran el 4 de 
setembre.

Per al veïnat més huma-
nista presentem el taller 
L’underground i la contracul-
tura de Barcelona a través 
de la cuina curs 
teòric-pràctic per 
descobrir l’època 
més transgressora 
de la nostra història 
recent i cuinar deli-
cioses receptes.

També hi ha nove-
tats en l’àmbit de les arts 
escèniques amb el curs Brilli 
Brilli: llum i creativitat per 
explorar les interaccions amb 

COMENCEM CURS CARREGATS DE NOVETATS
CC EL SORTIDOR

la llum, els miralls, vide-
oprojeccions i ombres. Per 
continuar treballant la teva 
creativitat et convidem als 
tallers de Tècniques de dibuix 
i pintura i Urban Sketching.

Si el teu objectiu per aquest 
nou curs és iniciar-te en els 

conceptes bàsics dels escacs 
(obertura, tàctica i estratè-
gia) inscriu-te al curs que ha 
preparat Escacs Comtal Club.

Com sempre, seguim sent 
un espai per a la salut comu-
nitària i el creixement perso-
nal. Si tens ganes d’acabar el 
dia amb intensitat, vine als 
tallers de Dansa africana o 
Danses del Carib colombià! Si, 
en canvi, prefereixes baixar 

el ritme i renovar 
energies, no et per-
dis el taller Txi Kung 
i consciència corporal 
beneficiós pel cos i 
la ment.

Si la teva passió 
és la cuina i la gas-

tronomia no et perdis la 
programació del projecte “A 
Taula!” on trobaràs tallers 
de cuina, itineraris, expo-
sicions, cinefòrums, xerra-
des i moltes activitats més 
relacionades amb la cultura 
gastronòmica.

Una altra novetat són “Els 
dijous al Sortidor” on cada 
dijous hi haurà una activitat 
de teatre, dansa, música o 
cuina performativa gratuïta 
al centre. Consulta la progra-
mació i no te’n perdis cap! •

TORNA L’ESCOLA POPULAR DE SALUT 
PER A PERSONES GRANS

PLA COMUNITARI DEL POBLE-SEC

L’Escola Popular de Salut 
per a persones grans del 
Poble-sec torna a comen-
çar! Aquest curs farem la 
tercera edició, després del 
gran èxit de les dues pri-
meres.
L’Escola és un espai on 
trobar-se, gaudir, jugar i 
aprendre. Sortint de les 
situacions de soledat no 
desitjada per crear vincles 
com a grup i celebrar.
Ens trobem cada dilluns, 

d’11 a 12:30, al Centre Cívic El 
Sortidor. El grup dura des de 
l’octubre fins al juny. 
Si tens més de 65 anys i ets 
del barri, et convidem a par-
ticipar! Si en tens menys, et 
convidem a pensar en algu-
na familiar, veïna o conegu-
da que li pugui interessar.
Per a més informació i ins-
cripcions, podeu contactar 
al 633 86 82 15 o al correu 
placomunitari-poblesec@
gmail.com. Salut!

Les inscripcions als tallers comencen 
el 4 de setembre i hi ha propostes que 
van des de les arts escèniques fins a 
la gastronomia o l’humanisme

TOT ENLLESTIT PEL V TORNEIG INTERNACIONAL DE LA MERCÈ 
DE SOFTBOL MÀSTER

ESPORTS

El Club de Beisbol i Softbol 
Barcino celebrarà la 5a edició 
del Torneig Internacional de 
la Mercè de Softbol Màster a 
l’Estadi Municipal de Beisbol i 
Softbol Carlos Pérez de Rozas 
del 20 al 22 de setembre, 
coincidint amb les Festes de 
la Mercè. Els partits es dis-
putaran des de divendres a 
partir de les 18 hores i al llarg 
de tot el cap de setmana fins 
diumenge al migdia. L’entrada 
serà gratuïta i, tal com ha 

redacció
@zona_sec

avançat l’organització, els pre-
mis es lliuraran diumenge a 
les 16 hores. A més, enguany 
aquest torneig comptarà amb 
la participació d’alguns dels 
millors equips de softbol de 

Catalunya, Espanya i Europa, 
avancen.

Nascut l’any 2013, el club és 
un dels prinicpals exponents 
del beisbol i del softbol a 
Barcelona.•

Desenes de joves practiquen ambdós esports a l’entitat cbsb



OPINIÓ
Astèrix al Poble-sec

Som a l’any 2024 després 
de Crist. Tota Barcelona 
sembla ocupada pels in-

teressos empresarials, dels fons 
voltor i de les grans corpora-
cions globals. Tota? No!!! Un 
petit barri de gent treballadora 
lluita i resisteix front de l’inva-
sor. Exacte, ho heu endevinat: 
parlem del Poble-sec.

Ens semblava tan 
idònia aquesta cèlebre 
introducció procedent 
dels còmics de l’Astèrix 
i l’Obèlix, que hem 
decidit manllevar-la 
dels seus autors, atès 
que ens proporciona 
el context i el punt de 
partida perfectes per 
iniciar aquest modest 
homenatge cap a uns 
carrers i a unes places, 
cap a unes persones, 
que totes plegades 
configuren aquest barri tan es-
timat, tan nostre i -a la vegada- 
també tan de tothom.

En efecte: si la identitat atri-
buïda en les historietes de Gos-

cinny i Uderzo a l’entranyable 
llogarret dels herois gals venia 
donada precisament per aque-
lla seva rebel·lia i lluita contra 
els poderosos romans; la iden-
titat del Poble Sec ve marcada 
pel seu tradicional associacio-
nisme, per la seva tossuda soli-
daritat, i especialment, per una 
voluntat de protecció de la cul-
tura en el seu sentit més ampli.

I cal llegir la Cultura així, en 
majúscules, perquè la nostra 
gent no només s’hi refereix en 
el seu sentit purament artístic 
(que també) sinó que també la 
converteixen en el centre de 
tota la vida quotidiana: educa-
ció dels infants, enfortiment 
dels lligams personals, protec-
ció de la memòria... En defi-

nitiva, en amor pel patrimoni 
material i immaterial. Sí, Amor 
també en majúscules, com el 
que demostren els veïns del 
Cerhisec.

Som un barri rodejat (tant 
literalment com metafòrica) 
per tot un conjunt d’interessos 
turístics i econòmics, els quals 
tan sols es poden contrarestar 
legítimament des de la nostra 
defensa aferrissada d’unes con-
viccions, el valor de les quals és 
infinitament superior al valor 
dels diners.

Per això, des del grup d’ERC, 
una de les nostres majors prio-
ritats és, ha estat, i serà sempre 
la cerca d’espais per a les nos-
tres entitats, perquè només així 
es manté i es fomenta el barri, 
preservant una identitat que 
hem format entre tots i totes, 
vinguéssim d’on vinguéssim.

Com a mostra d’aquest esforç 
i compromís col·lectiu, podem 

anomenar la recuperació 
de la Casa de la Premsa, 
del local de Paral·lel 149, 
i encara treballem dia a 
dia, per tal que ben aviat 
els nostres Castellers 
(que tots sabem que són 
uns veritables Bandarres) 
gaudeixin d’un espai dig-
ne i amb les millors con-
dicions, que puguin a la 
vegada compartir amb les 
altres entitats.

“Són bojos, aquests ro-
mans!” cridaven els gals 

cada cop que esbotzaven una 
plantofada a un soldat. Nosal-
tres, ni cridem ni peguem, però 
també defensem el barri, amb 
la mateixa empenta.•

Tota Barcelona sembla ocupada pels 
interessos empresarials, dels fons 
voltor i de les grans corporacions 
globals. Tota? No!!!

verònica vives
Consellera del Districte d’ERC

el recinte sanitari creix fins a tres 
plantes més

9 DE SETEMBRE DE 2009: HOSPITAL SANT PERE CLAVER

PER XAVIER RDRÍGUEZ (CERHISERC)

Si bé la creació de la parrò-
quia de Sant Pere Claver és 
de 1945, no és fins al 1948 

que el primer rector, Lluís Arti-
gues, se’n fa càrrec. La situació 
social de la demarcació i a les 
zones properes és crítica. És una 
època marcada per la misèria de 
la postguerra i l’important incre-
ment de la immigració (molta, 
malvivint en els barris de barra-
ques de Montjuïc).

El pare Artigues, jesuïta, cop-
sa aviat que aquell és un lloc 
especial i que cal millorar la 
situació en què viuen els seus 
feligresos. D’una banda, es 
preocupa de proporcionar 
aliments i, per l’altra, també 
ajuda a formar grups escolars, 
que són la llavor de l’actual 
Jesuïtes del Poble-sec. En 
paral·lel, amb el suport d’un 
reduït grup de voluntaris, 
metges i infermeres, estableix 
un dispensari per atendre la 
precària situació sanitària.

La parròquia es decidirà aixe-
car a la cantonada dels carrers 
de Vila i Vilà i de Puig i Xori-
guer, cedits el 1915 per la famí-
lia Carrera. De fet, i malgrat que 
se’n té poca informació, el ma-
teix solar va allotjar durant els 
anys vint del segle passat una 
escola religiosa de breu durada. 
Per tant, cal pensar que l’estat 
d’abandonament de l’edifici era 
més que notable quan Artigues 
es va fer càrrec de la parròquia.

El dispensari hauria d’esperar 
a finals de 1949. La iniciativa 
creix, en part, per l’increment 
del nombre de metges i infer-
meres voluntàries, però també 
per l’ajut de les campanyes de 
Ràdio Nacional d’Espanya. Així, 
el maig de 1954 s’alça el nou 
hospital, al xamfrà de Vila i Vilà 
amb Puig i Xoriguer, amb planta 
baixa i un primer pis.

Posteriorment, la Fundació 
Sant Pere Claver es desvincula 
de la parròquia, tot i que en el 
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zona fogons

En aquest número de setembre us pre-
sentem un altre plat fred, fàcil de fer

Ingredients:
1 pit de pollastre
1 pastanaga
1 branca d’api
1 porro
1 l de brou
20 g gelatina neutra
sal
12 ous de guatlla 

Elaboració:
En una olla a pressió, fem bullir 30 
minuts les verdures amb el pollastre. 
Bullim, a part, els ous; els pelem i els 
tallem per la meitat. Traiem el pollas-
tre i les verdures, i en reservem el brou. 
Tallem les verdures a bocins petits i esfi-
lagarsem el pollastre. En un motlle, col-
loquem els ous i, per sobre, les verdures i 
el pollastre. En el brou que hem reservat 
abans, desfem la gelatina, i ho aboquem 
tot per damunt del preparat. Quan sigui 
fred, posarem el motlle a la nevera unes 
6 hores, o fins que la gelatina estigui ben 
quallada. Podem acompanyar aquest 
aspic, amb una bona amanida.
Bon profit!

Aspic de pollastre
de la cuinera Maribel Craus 

www.lafransatravellers.com
La França Xica, 38

Tel. 93 423 14 16

• Medicina interna
   (canina i felina)
• Cirurgia General
• Traumatologia
• Dermatologia
• Oftalmologia

CLÍNICA VETERINÀRIA

De dilluns a divendres de 9 a 14h i de 16 a 20h - Dissabtes de 9 a 14h - 24h de servei trucant al 93 442 48 54

• Diagnòstic per imatge
• Anestesiologia
• Odontologia
• Neurologia
• Reproducció
• URGÈNCIES

CLÍNICA FELINA
BARCELONA

Marquès de Campo Sagrado, 12, baixos 3
08015 Barcelona
Tel. 936 244 854

clinica@clinicafelinabarcelona.cat
www.clinicafelinabarcelona.cat

Creu dels Molers, 65
08004 Barcelona
Tel. 93 164 69 80
www.depaula.cat

Obrim a Gràcia:
Terol, 6 / Torrent de l’Olla

Des del grup d’ERC, una de les 
nostres majors prioritats és, ha 
estat, i serà sempre la cerca 
d’espais per a les nostres entitats

el telefèric de montjuïc
UN BALCÓ AL POBLE-SEC

PER JÚLIA COSTA

El Telefèric va ser un dels 
projectes lligats a l’Expo-
sició de 1929, amb inten-

ció de connectar els pavellons 

de Montjuïc amb la zona maríti-
ma de la ciutat. El projecte va ser 
obra de Carles Buigas. Els pro-
blemes de finançament van pro-

vocar endarreriments i alguns 
canvis de recorregut, així com 
que Buigas no se’n fes càrrec.

Es va inaugurar pel setembre 

No s’ha de confondre el Transbordador Aeri del Port (imatge) amb el Telefèric de Montjuïc arxiu

patronat hi ha membres reli-
giosos. El 1982, l’edifici creix 
amb un segon pis. Tot i aquest 
increment d’espai, resulta petit 
i ben aviat es plantegen bastir 
una nova seu. No és fins al 1985 
que la seu parroquial actual es 
construeix en els baixos del ca-
rrer de Palaudàries, 21-23.

L’octubre de 1991 s’inaugura 
un nou edifici hospitalari, amb 
planta baixa i dos pisos. En 
aquest període, la Fundació, 
tot i mantenir alguns serveis i 
especialitats de tipus general, 
se centra en el tractament de 
salut mental, tant d’infants i 
adolescents, com d’adults. I 
arribem al 9 de setembre de 
2009, quan l’edifici creix fins a 
arribar al cinquè pis i presenta 
una estructura exterior total-
ment nova, que és la que veiem 
avui dia.

De l’ampliació de l’edifici de 
l’Hospital de Sant Pere Claver, 
ara fa 15 anys. •

de 1931. Hi havia quatre cabi-
nes en funcionament, dues en-
tre Miramar i la torre de Jaume I 
i dues més entre aquesta i la de 
Sant Sebastià. Calia fer transbor-
dament a la meitat del trajecte. 
La Guerra Civil va complicar-ne 
l’ús, les torres es van fer servir 
de punts estratègics de guaita i 
sembla que a la torre de Jaume 
I s’hi va instal·lar una bateria de 
metralladores. Acabada la gue-
rra tot estava malmès, cosa que 
va provocar un greu accident 
en xocar un helicòpter americà 
amb un dels cables. Van morir 
els ocupants de l’helicòpter. A 
la torre de Sant Sebastià s’hi va 
obrir un restaurant.

L’any 1963 es va reobrir amb 
dues cabines. Durant els setanta 
i els vuitanta va anar funcionant 

però, a la dècada dels vuitanta, 
el poc manteniment va provo-
car problemes. Pels noranta del 
segle passat es va tornar a re-
habilitar i avui el gestiona una 
societat privada, Teleféricos de 
Barcelona.

A Miramar, al costat de l’esta-
ció, hi va haver durant molts anys 
el popular restaurant ‘L’Ast’. Les 
torres son una bona obra d’en-
ginyeria, poc coneguda. Avui el 
Telefèric s’ha convertit en una 
atracció turística. Caldrien pro-
mocions i visites comentades per 
al públic local, més assequibles 
pel que fa al preu, i completades 
amb algun audiovisual, així com 
referències històriques. La torre 
central, d’uns cent metres, és 
una de les torres de telefèric més 
altes del món.•




